ملخص الدراسة
أثر ضغوط العمل على مستوى العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي بمدينة مكة المكرمة

اسم الدارسة:  نهلة بنت محمد ناشي الجابري الحربي

الدرجة العلمية: ماجستير

 هدفت الدراسة إلى معرفة أثر ضغوط العمل على مستوى العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي بمدينة مكة المكرمة.

 وقد جاءت أسئلة الدراسة على النحو التالي: ما مستوى العلاقات الإنسانية السائدة في مجال عمل المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي والتي تتعلق بـ (التعاون – التنمية المهنية – المرونة – الاحترام – الإدراكات – الحقوق – الصدق – العدالة – الإصلاح – الروح المعنوية – الثقة بالنفس – القدوة الحسنة)؟
1. ما مدى تأثير عناصر الضغط ( الضغوط الشخصية – الضغوط الوظيفية – الضغوط التنظيمية )على العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي؟.

2. ما درجة الأثر السلبي لعناصر الضغط ( الضغوط الشخصية – الضغوط الوظيفية – الضغوط التنظيمية )على العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي؟

3. ما أثر ضغوط العمل على العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي؟

4. هل توجد فروق دالة إحصائياً بين متوسطات استجابات عينة الدراسة من المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي حول أثر ضغوط العمل على مستوى العلاقات الإنسانية تعزى إلى متغيرات الدراسة ( الدرجة العلمية – سنوات الخبرة – الدورات التدريبية )؟

وقد تم اتباع المنهج الوصفي التحليلي مجتمع الدراسة الذي شمل جميع المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي بمدينة مكة المكرمة واللاتي بلغ عددهن 287.

وقد استخدمت الدارسة الاستبانة والتي تم التأكد من ثباتها بواسطة طريقة ألفا كرونباخ وطريقة الاتساق الداخلي.

وكان من أهم النتائج المتوصل إليها:

1- جاءت نتيجة استجابات أفراد مجتمع الدراسة بصيغة غالبًا على معظم عبارات الأداة مما يؤكد ارتفاع مستوى العلاقات الإنسانية بين المشرفات التربويات والتي تتعلق بـ (التعاون – التنمية المهنية – المرونة – الاحترام – الإدراكات – الحقوق – الصدق – العدالة – الإصلاح – الروح المعنوية – الثقة بالنفس – القدوة الحسنة.

2- أسفرت نتائج تحليل الأداة عن وجود ضغوط شخصية تقع على كاهل أفراد مجتمع الدراسة لكنها لا تؤثر دائمًا على مستوى العلاقات الإنسانية بينهن.

كما أسفرت عن ضغوط شخصية تقع على كاهل أفراد مجتمع الدراسة لكنها لا تؤثر دائمًا على مستوى العلاقات الإنسانية بينهن.

3- جاءت نتائج تحليل الأداة لتؤكد على أن لضغوط العمل الشخصية والوظيفية والتنظيمية أثرا سلبيًا بدرجة كبيرة على العلاقات الإنسانية بين أفراد مجتمع الدراسة.

4- جاءت نتائج تحليل الأداة لتؤكد على أن لضغوط العمل الشخصية والوظيفية والتنظيمية أثرا إيجابيًا بدرجة كبيرة أيضًا على العلاقات الإنسانية بين أفراد مجتمع الدراسة.

5- أشارت نتائج الدراسة إلى أنه توجد فروق ذات دلالة إحصائية بين استجابات المشرفات التربويات بإدارة الإشراف التربوي حول مستوى العلاقات الإنسانية السائدة تبعًا لمتغير الدرجة العلمية لصالح فئة الماجستير.كما توجد فروق ذات دلالة إحصائية في استجاباتهم حول درجة الضغوط الشخصية والوظيفية والتنظيمية وأثرها على العلاقات الإنسانية بينهن.  وأشارت النتائج إلى أن الفروق كانت بين فئتي (من 5 - أقل من 10 سنوات) و (من 15 - أقل من 20 سنة) لصالح فئة من ( 5 - أقل من 10سنة )، وكذلك كانت الفروق بين فئتي (من 5 - أقل من 10 سنوات) و (من 20 سنة فأكثر) لصالح فئة (5 - أقل من 10سنة).كما توجد فروق دالة إحصائيًا تعزى لمتغير الدورات التدريبية بين استجابات أفراد مجتمع الدراسة بدرجات متفاوتة.

وتم التوصل إلى عدد من التوصيات أبرزها:
1- فتح باب الابتعاث لدراسة الدكتوراه في التربية للمشرفات التربويات وذلك بما يتفق ومستجدات العصر وما يخدم العملية التعليمية في المملكة.
2- تنظيم لقاءات وأنشطة خارج أوقات الدوام الرسمية تساهم بمضامينها في تعزيز العلاقات الإنسانية ورفع الروح المعنوية للمشرفات التربويات.

3- تكثيف الدورات التدريبية التي تدور حول طرق التعامل مع ضغوط العمل المختلفة.
4- تخفيض نصاب المشرفة التربوية من المعلمات اللاتي تشرف عليهن وذلك بزيادة عدد المشرفات في نفس القسم. ذلك أن المشرفة التربوية مسؤولة عن أعمال أخرى بجانب زياراتها الصفية.
5- تخفيض الأعمال الإدارية والمهام التربوية المسندة للمشرفة وذلك لإعطائها فرصة المتابعة الجيدة، وبناء علاقات طيبة ناتجة من الراحة النفسية في عملها الإشرافي.
6- وضع دليل مبسط ومقنن للعمل الإشرافي بما يتواكب مع التعاميم الجديدة التي تصدر يوميًا عن الوزارة.
Abstract
The Impact of work Pressures on human relations among female educational supervisors of Makkah Educational Supervision Department

The study aims at knowing the impact of work pressures on human relations among female educational supervisors of Makkah Educational Supervision Department.

The questionnaires are as follows: What is the level of human relations prevailing in the work milieu of female educational supervisors at the Department of Educational Supervision concerning (cooperation, professional development, flexibility, respect, awareness, rights, credibility, fairness, reform, morale, self-confidence, exemplar pattern)

1. What is the impact of pressure elements (personal pressures, job pressures, regulation pressures) on human relations among female educational supervisors at the Educational Supervision Department?

2. What is the negative impact of pressure elements (personal pressures, job pressures, regulation pressures) on human relations among female educational supervisors at the Educational Supervision Department?

3. What is the impact of work pressures on human relations among female educational supervisors at the Educational Supervision Department?

4. Are there differences of statistical significance among the averages of responses of study population consisted of female educational supervisors at the Educational Supervision Department over the impact of work pressures  on the level of human relations being attributed to study variances (academic degree, years of experience, training courses)?

The analytical descriptive method has been adopted for study population which includes all females educational supervisors at Makkah Educational Supervision Department totaled as 287 subjects. The researcher uses the questionnaire which is ensured to be stable by way of Alfa Cronbach Method and Internal Consistency Method.

The most important results:

1. The result of responses of study population is mostly positive for almost all instrument expressions the matter that assures high level of human relations among female educational supervisors concerning (cooperation, professional development, flexibility, respect, awareness, rights, credibility, fairness, reform, morale, self-confidence, exemplar pattern).

2. Result analysis of the instrument showed personal pressures on study population but not always affects the level of human relations among them as well as it showed personal pressures on study population which affects the level of human relations among them.

3. Result analysis of the instrument showed that work pressures, personal pressures and regulation pressures have high negative impact  on human relations among study population

4. Result analysis of the instrument showed that work pressures, personal pressures and regulation pressures have high positive impact on human relations among study population too.

5. There are differences of statistical significance in the responses of female educational supervisors at the Educational Supervision Department over the level of human relations prevailing according to the academic degree in favor of Master degree holders. Also, there are differences of statistical significance in the responses of female educational supervisors over the extent of personal, job and regulation pressures and its impact on human relations among them. Results showed that differences were between categories of (5- to less than 10 years experience) and (15- to less than 20 years) in favor of a category of (5- to less than 10 years)and also there are differences between the two categories of (5-to less than 10 years) and (20 years and more) in favor of the category of (5- to less than 10 years). There are also, differences of statistical significance attributed to the variance of training courses among the responses of study population of variable degrees.

The recommendations are as follows:

1. To provide scholarships for doing Ph.D. by female educational supervisors according to the current requirements to serve the educational process in the Kingdom.

2. To organize discussions and activities at leisure time to contribute in reinforcing human relations and uplifting morale of female educational supervisors.

3. To organize extensive training courses on dealing with work different pressures.

4. To reduce the number of teachers supervised over by increasing the number of supervisors in the same specialty, as the supervisor is also responsible for other jobs besides her academic supervision.

5. To reduce management and educational tasks assigned to supervisor to properly follow up her work and to build up good relations in supervision in a comfortable way.

6. Preparing a simple manual for supervision work which copes with new circulars issued by the Ministry of Education.
